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Liška s Kalouskem mají připravit záměr zákona o vysokém
školství    

Ke zpravodajství: FOTO; AUDIO; VIDEO      Doplnili jsme vyjádření ministra školství Lišky ve 4. odst.         
Praha 26. ledna (ČTK), autor:jd rem hš
Vláda dnes uložila ministrovi školství Ondřeji Liškovi (SZ) připravit věcný záměr zákona o terciárním vzdělání. Na
dokumentu, který rozvede hlavní teze takzvané bílé knihy, s ním bude spolupracovat ministr financí Miroslav Kalousek
(KDU-ČSL). Návrh reformy vysokého školství počítá se zavedením školného, premiér Mirek Topolánek (ODS) dnes
zdůraznil, že jeho vláda však školné nezavede. Navrhnout chce systém půjček a grantů, které by naopak měly rozšířit
možnost studovat i chudším.    
Stínový ministr opoziční ČSSD Jiří Havel považuje bílou knihu za pouhou zprávu o vysokých školách, která opakuje
známá fakta. Zavedení školného, o kterém dokument hovoří, považuje v době hospodářské krize za nevkusné.
Topolánkův kabinet snížil financování výuky vysokých škol v přepočtu na studenta. "Hůře se k českým vysokým školám
chovali jen okupanti," řekl dnes ČTK stínový ministr.     
Podle Lišky mají v současné době menší šance na vysokoškolské vzdělání mladí lidé ze sociálně slabšího prostředí.
Paradoxně tak na státních vysokých školách studují bohatí zadarmo, zatímco chudší studenti studují na soukromých
vysokých školách, kde školné platí, uvedl ministr jeden z důvodů pro zavedení plošného školného se systémem půjček
a grantů.     
V Radiožurnálu Liška vysvětlil, že studentské granty, výhodné půjčky a výhodné spoření na studium by měl umožnit
zákon o finanční podpoře studentů, který chce připravit ke konci roku. Teprve poté, až by systém několik let fungoval,
se může začít uvažovat o zavedení školného, uvedl. "Školné tato vláda nezavede. Nejdříve v roce 2014 budeme moci
uvažovat o tom, že by školné bylo zavedeno. Udělá to až příští vláda poté, co vyhodnotí, zda systém finanční podpory
studentů funguje dostatečně," řekl.     
Podle Topolánka nemá Česko jinou šanci než investovat do vzdělávání. Plody budou sklízet nové vlády, protože jde o
dlouhodobé změny, uvedl premiér. Podle Lišky nový zákon zvýší konkurenci mezi školami, bude klást důraz na kvalitu,
sníží byrokracii a vysokým školám umožní dlouhodobě plánovat. "Naším cílem je zvýšení autonomie škol, ale i jejich
odpovědnosti," uvedl Liška.     
K návrhu mají výhrady lidovci, nesouhlasí ani některé univerzity. Dostatečně podle nich není vyřešena otázka školného,
které dokument navrhuje. Liška jejich zástupce pozval do týmu, který bude připravovat věcný záměr zákona. Novinářům
řekl, že proti se minulý týden vyjádřila pouze Karlova univerzita, naopak počátkem prosince Česká konference rektorů
reformy podpořila.     
V pátek rektoři však ve svém usnesení také dodali, že reformy jsou předem odsouzeny k nezdaru, pokud školy bojují o
holé přežití. K některým okruhům bílé knihy vypracovala Konference kritické připomínky.     
Lidovecké výtky Liška označil za nedorozumění, koaliční partner podle ministra neměl dostatek informací o fázi
rozpracování zákona.     
První verzi dokumentu představilo ministerstvo školství loni na jaře, do prosince k ní vznášeli připomínky akademici a
veřejnost. Reforma počítá kromě zavedení školného také s vytvořením systému studentských půjček a se změnami v
samosprávách univerzit.     
Akademický senát UK v pátek oznámil, že vyzve zákonodárce, aby knihu odmítli a vrátili ji ministerstvu k přepracování.
Zástupcům univerzity mimo jiné vadí, že dostatečně neřeší špatnou finanční situaci humanitních fakult.      jd rem hš


